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Biblické práce
Ochutnávka současné odborné biblické práce

doc. Jan Roskovec, Ph. D.
děkan ETF UK, docent na katedře Nového zákona, 
ředitel Centra biblických studií

prof. Ivana Noble, Ph. D.
vedoucí Ekumenického institutu ETF UK

prof. Dr. Klara Butting
profesorka Starého Zákona na Univerzitě v Bochumi

doc. Jan Rückl, Ph. D.
docent na katedře Starého zákona

Bohoslužby s Večeří Páně – vedení Zvonimír Šorm a  Magdalena Ondrová

Zvonimír Šorm je celocírkevním kazatelem pro duchovenskou službu, 
Magdalena Ondrová je farářkou ve sboru v Praze Modřanech.

Svátostné neboli služebné kněžství v katolické církve
prof. PhDr. Tomáš Petráček Ph.D., Th.D.

Jak se to v dějinách seběhlo, jak to dnes vypadá, jaké to má dnes klady a zápory 
-- a jak by to mohlo vypadat v budoucnosti. A šlo to bez něj?

Tomáš Petráček je katolický teolog, kněz a církevní historik. Je akademickým 
kaplanem a vikářem při kostele Nanebevzetí Panny Marie v Hradci Králové. 
Členem redakční rady revue pro teologii a duchovní život Salve. Na Pedagogické 
fakultě Univerzity Hradec Králové působí jako vedoucí katedry Kulturních a 
náboženských studií.

https://spek.evangnet.cz%00
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Ú
tProměny farářské profese v (post)moderně

Dr. Kerstin Menzel (německy s překladem)

Kerstin Menzel studovala evangelickou teologii v Marburku, New Yorku, Lipsku 
a Berlíně. Od r. 2020 je odbornou asistentkou na katedře Praktické teologie 
na Evangelické teologické fakultě Lipské univerzity. 
Ve své dizertaci (2017) v oboru pastorální teologie se zabývala farářským povoláním 
v kontextu venkovských oblastí východního Německa.

Farář:ka mezi očekáváními, možnosti a vlastními představami
Mgr. Ondřej Macek, Ph.D.

Co je vlastně úkolem faráře? Jde říci, jak má vypadat "správný farář"? 
Co očekává církev a co lidé v ní? Co je důležité pro faráře a farářky?

Ondřej Macek je farářem ČCE sboru Brno I. Působí jako odborný asistent na Katedře 
praktické teologie ETF UK.

S
t K čemu jsem povolán? 

Doc. PhDr. Mireia Ryšková, Dr. theol., Pavel Pola Ph.D., Pavel Pokorný ad. 

Ordinovaní lidé, kteří ve svých církvích působí v různých rolích - jako vyučující, 
teoložka, mnich, synodní senior, kaplan atd. - mluví o tom, k jaké službě se cítí 
být povoláni.

Role (faráře) z pohledu psychologie
PhDr. Ivan Ryšavý, Ph.D.

Jaká jsou s rolí faráře spojená očekávání? Jak moc se farář do toho musí 
"napasovat"? Jak moc se farář (dnes, dříve) se svou rolí identifikuje? Jakou v tom 
všem hraje roli ordinace?

Ivan Ryšavý je farář ČCE (naposledy v Kroměříži) a psycholog. Jako psycholog se 
věnuje zejména pěstounským rodinám a rodinám, o které se stará orgán 
sociálně-právní ochrany dětí. Je také supervizorem ČCE a podílí se na vzdělávání 
supervizorů a vikářů ČCE.

https://spek.evangnet.cz%00
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“Odchodem to nekončí” / Divadlo utlačovaných  

Divadlo utlačovaných je metoda, která využívá životních příběhů, reálných 
situací a divadelních technik k práci se těmi, kteří mají osobní zkušenost 
s nějakou formou útlaku. Snaží se tak nejen o reflexi aktuální situace, 
ale směřuje také k sociální komunikaci, ideálně i změně. Výstupem je pak 
prezentační forma známá jako divadlo-fórum, kdy diváci formou dialogu 
vstupují do „představení“, které pro ně konkrétní skupina připravila a hledají 
alternativní řešení nastíněných situací. Hra Odchodem to nekončí: Klára má 
dvě malé děti, práci na poloviční úvazek, na platu exekuci pro dluhy, 
které sama neudělala a manžela, který ji týrá. Psychicky i fyzicky. Jenže 
v okamžiku, kdy sebere dostatek sil se tomu všemu postavit, začne si připadat 
jako hlavní hrdinka pohádky O kohoutkovi a slepičce: potřebná pomoc 
v nedohlednu …

S
t

Č
t

Panelová diskuze s výpomocnými kazateli a kaplany
Michael Waloschek, Eliška Härtelová ad., Daniel Blažek

Posila farářských řad v superklasické roli na kazatelně a za stolem Páně si povídá 
s farářským vykročením do oblastí namnoze necírkevních - do služeb vojenských, 
nemocničních, vězeňských, sociálních, ... Variant je mnoho, čtyři dostanou slovo.

“I začal je učit mnohým věcem” Mk 6,34
Gerard Minaard, (německy s překladem)

Ordinační text Německé evangelické církve (EKD) mluví o zvěstování slova, svátosti 
a učení. Společně budeme číst vyprávění o zázračném dělení chleba (Mk 6,30-44) a 
přemýšlet, jak může toto vyprávění přispět k oněm třem pojmům z ordinančního 
textu. Následně budeme nad vyprávěním o stavbě babylonské věže (Gn 11,1-9) 
přemýšlet o jazyku zvěstování a učení.

Gerard Minaard je sociální pedagog a reformovaný teolog. Je vedoucím 
Woltersburger Mühle a spoluvydavatelem časopisu “Junge Kirche”. Woltersburger 
Mühle je ‘pokojné místo’, kde si podávají ruce sociální angažovanost, biblická 
spiritualita a udržitelnost.

https://spek.evangnet.cz%00
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Pavel Pola Ph.D. / Modlit se celým tělem, myslí i srdcem
Úvod do křesťanské meditace, s praktickými ukázkami

Doc. PhDr. Mireia Ryšková, Dr. theol. / Bibliodrama
KTF vyučuje biblistiku se zaměřením na Nový zákon a bibliodrama, resp. kreativní 
práci s Biblí, vede různé semináře, workshopy a duchovní cvičení.

Jakub Keller a interní supervizoři ČCE / Supervizní dílna
Skupinová supervize je jeden z nástrojů, které při práci s lidmi užíváme, aby nám 
v tom, jak společně pracujeme, bylo lépe a aby naše práce byla dobře vyvážená a 
tak i více přínosná a užitečná.
Je to strukturovaný způsob přemýšlení nad prací, s velkým důrazem na reflexi a 
sebereflexi, ale také s vysokými etickými důrazy na respekt k druhému, 
nehodnocení, naslouchání a vnímání. Ze supervize nejsou žádné výstupy, vše se 
děje pod mlčenlivostí, která je základní podmínkou důvěry, ve které si lze povídat i 
o věcech, ve kterých si je člověk nejistý. Ziskem ze supervize nejsou žádné rady či 
konkrétní návody, i když to se při ní také může stát, ale spíše jde o jiný náhled na 
pracovní věci a vztahy, na sebe sama ve vlastní profesi.

https://supervize.e-cirkev.cz

Ráchel Bícová / Kazatel:ka a duševní zdraví
Jaká jsou rizika života na faře pro vlastní duševní zdraví? Jak se jim dá 

předcházet? Co pomáhá zvládnout nároky tohoto povolání? Jak se vyrovnat s 
pokušením být "zachráncem"? 

Nad těmito i dalšími otázkami se můžete zamýšlet s Mgr. Ráchel Bícovou, 
psychoterapeutkou a supervizorkou.

Prof. Dr. Klara Butting
Povolán do řady svědků:kyň. Dílna k Žalmům 129 a 73

V rozhovoru s Žalmy 129 a 73 jde o zkušenost, že generace překračující 
společenství služby nás drží a posiluje, těší a dává směr našemu životu.

Klara Butting je farářka, profesorka Starého Zákona na univerzitě v Bochumi, 
spoluvydavatelka časopisu Junge Kirche, vede centrum pro biblickou spiritualitu a 
společenskou odpovědnost na Woltersburger Mühle.
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Mgr. František Štěch, Th. D. 
Komentovaná prohlídka interaktivní výstavy 
"Člověk, duše a umělá inteligence"
Kampus Hybernská 998/4 (česky a anglicky)

Výstavu připravila výzkumná skupina pro teologii a současnou kulturu z Evangelické 
teologické fakulty UK ve spolupráci s Matematicko-fyzikální fakultou UK, 
multidisciplinární pracovní skupinou AI v kontextu a Klášterem Pražského Jezulátka

Dr. Charles A. Wiley III. / Dary rozmanité
(anglicky s překladem)

Existuje mnoho způsobů, jak se připravovat na farářskou práci. Představíme-li si 
ekumenu jako sdílení darů v rámci jedné církve Kristovy, jaké dary přinášíme my 
sami? Zvláštním darem naší služby je teologické vzdělání. Nemusíme to vyhlašovat 
jako jediný a dokonce ani jako nejlepší způsob. Je to však způsob, který posiluje naši 
sounáležitost i sounáležitost druhých. I to je způsob, jak svědčit o Kristu.

Charles A. Wiley je koordinátor kanceláře pro teologii a bohoslužby Presbyterní církve 
(USA) v Louisville, Kentucky. 

K čemu je mi farář?
Miloš Ducho, Hana Pojezdná, Dalibor Titěra, Ester Úlehlová

K čemu jsou dobří (nebo v čem jsou nároční) faráři představí zástupci presbyterů, 
výpomocných kazatelů, farářských manželů a mládeže.

Nahradí nás umělá inteligence? / Mgr. František Štěch, Th. D.

AI v současné době staví do otázky tvůrčí kompetence člověka. Jestliže je člověk stvořen 
k Božímu obrazu, je také nadán tvořivostí, čímž (avšak nikoliv výlučně) také naplňuje 
své bytí Božím obrazem. AI je také do jisté míry nadána tvořivostí, je to ale stejná 
tvořivost jako v případě člověka? AI dokáže generovat kázání, umí připravit rychle 
celkem dobrou bohoslužbu, umí být ve formě sociálního robota či chatbota společnicí/
společníkem v duchovním životě jednotlivců (a možná i společenství). Nahradí tedy AI 
kazatele či kněží? Nemyslím si. Co je tedy skutečnou podstatou (kazatelské) služby v 
církvi? Může nám být AI nějak užitečná? Nebo se jí máme spíš obávat? Může být 
společníkem na cestě k prohlubování víry? Nebo konkuruje Bohu a odvádí nás od něj?

František Štěch je je katolický teolog z jižních Čech, působící jako výzkumný pracovník 
na ETF UK, zabývá se vztahem teologie a umělé inteligence. 
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